

### 报道 林方伟

各艺校提供图片

又到一年一度各大艺校和大学展示设计毕业生创意丰收的时节。

上个月介绍了国大和南大两所学府的毕业展，本期笔者从南洋艺术学院、拉萨尔艺术学院和新加坡格拉斯哥艺术学院三所艺校精选出今年的毕业设计佳作。

设计者必须紧扣着时代的创作人，今年各大艺校的设计作品也都反映出时下人们所关注的课题。现代人与数码科技、智能器材千丝万缕的牵绊便常出现在毕业生的作品。

另外，两性与弱势群体的主题也出现作品里：学生在设计里探讨霸凌、性侵，以及外劳的权益等存在于社会的问题。



Monocle移动式慢赏大自然仪器

# 用设计关注生活美

记者精选南洋艺术学院、拉萨尔艺术学院和新加坡格拉斯哥艺术学院三所艺校今年的毕业设计佳作，看好设计如何让生活变得更美好，并为弱势和社会不公义发声。

## Focus on the beauty of life with design

The annual season has come again where art schools and universities showcase the bountiful innovations designed by their graduates.

Last month, we introduced the graduates' show held by the National University of Singapore and National Technological University. This time, we handpicked some of the best works of students graduating this year from the Nanyang Academy of Fine Arts, LASALLE College of the Arts and Glasgow School of Art Singapore.

Designers are creators who must move closely with the times. This year, the design works coming from art schools also reflect current issues that people are concerned with, with many graduate works showing how our lives are intertwined with digital technologies and smart equipment.

Besides this, themes associated with gender issues and the underprivileged also appear in the works, where students explore bullying, sex abuse, foreign workers' rights and other social issues in their designs.



Leaves挂衣树



Krystal圆形洗衣机

## 拉萨尔艺术学院

### 监控功能机械“害虫”

设计者：龔新洋  
26岁，传媒设计荣誉学士

### 乌鸦监视器

设计者：白欣玉  
23岁，产品设计荣誉学士

近年新加坡科学家研发出使用电子仪器控制大昆虫的行动，将活生生的它们“机械化”，变为搜索与拯救用的“虫员”。传媒设计者龔新洋幻想在未来昆虫也有可能被“机械化”来监视与侵犯公民的隐私，这科幻的想象大有可能，叫人不寒而栗。设计者白欣玉也将监视器设计成乌鸦，盘旋在高处，人们的一举一动逃不过它们的眼睛。

### Krystal圆形洗衣机

设计者：许家伟  
25岁，产品设计荣誉学士

既然衣服是在圆筒里翻滚，为什么洗衣机就硬性规定是方形的？设计者构想出圆形洗衣机，将美感还给这日常家电，让它变成墙上的一件亮眼的装置品。许家伟说，这台洗衣机强调的不是功能而是美感，并非要藏匿起来，而是要主人敢敢地摆出来秀的。



监控功能机械“害虫”

### Sova到时关机床头灯

设计者：曾晓慧  
传媒设计荣誉学士

结合手机应用软件，到设定的睡眠时间，桌灯盖子会自动打开，让机主乖乖地把手机放入里头，手机的亮光也成为桌灯的光源，盖子关闭时，光源也模仿人渐渐闭上的双眼而慢慢变弱。

### 136部队游戏

设计者：王炜莲  
25岁，传媒设计荣誉学士

这款游戏在今年众多毕业作品中叫笔者眼前一亮。女设计者以二战中英共同组织的抗日136特种部队的真人真事为设计基础，让新一代国民透过游戏认识马来亚区正副区长林谋盛与庄惠泉，以及众多为抗日而牺牲的英雄的事迹，从而了解我们的二战历史。



136部队游戏



乌鸦监视器



Sova到时关机床头灯



上了排球场，你还要低头看手机？



让帮佣跟你我一样有个安心歇息的空间。

### P.E.S.T.S The Design of Control

Designer: Claudius Keng  
26 years old, BA(Hons) Design Communication

### Crow

Designer: Mirabelle Peh  
23 years old, BA(Hons) Product Design

In recent years, Singapore scientists have developed the use of electronic devices to control the actions of big insects, “robotising” live pests and turning them into search and rescue “bug workers”. Designer Claudius Keng imagines a future where insects could be “robotised” to spy on citizens and invade their privacy. This sci-fi imagination is highly possible and one can’t help but shudder at the prospect of it.

CCTV is also given a makeover by designer Mirabelle Peh who turns it into a “crow”. Circling high, the crows spy on every move we make.

-

### Krystal Round Washing Machine

Designer: Vinson Koh  
25 years old, BA(Hons) Product Design

Since clothes tumble in a round drum during washing, why are washing machines designed in a rectangular shape? The designer came up with the idea of a round washing machine to restore the beauty of this home appliance, turning it into an eye-catching device on the wall. Vinson Koh says the emphasis of this washing machine is not on its functions but the aesthetics. It is meant to be shown off by the owner and not to be tucked out of plain sight.

-

### Sova bedside lamp

Designer: Abigail Chang  
BA(Hons) Design Communication

With the help of a mobile app, the table lamp will open its lid at bedtime to let the owner place their mobile phone inside. The phone is used as the light source, and when the lids are closed, the light dims just like how our eyes slowly close when we sleep.

-

### Force 136

Designer: Shermaine Ong  
25 years old, BA(Hons) Design Communication

This game stood out from the graduate works this year. Basing her design on real-life events about the resistance fighters of Force 136 during World War II, this female designer allows the new generation of Singaporeans to play the game to learn the stories of Malaya regional chief Lim Bo Seng and his deputy Chuang Hui Chuan as well as the many other heroes who lost their lives in their fight against the Japanese. This is to help young Singaporeans understand our WWII history.